
معاون درمان وزیر بهداشت خبر داد :

 اعطای مجوز به آژانس های 
گردشگری برای جذب بیمار

  برای موارد استثنایی پیوند عضو به اتباع خارجی 
وزیربهداشت تصمیم می گیرد

ش�هروند| »ب��ه آژانس ه��ای گردش��گری 
برای جذب بیم��ار مجوز داده می ش��ود.« این را 
معاون درمان وزیر بهداش��ت در راس��تای اجرای 
برنامه های گردشگری س��لامت اعلام می کند. 
محمد آقاجانی با اعلام این خب��ر، درباره آخرین 
وضع گردش��گری س��لامت در کش��ور به فارس 
می گوی��د: »اولین اقدام، راه اندازی س��امانه ثبت 
اطلاع��ات گردشگری س��لامت اس��ت؛ یعن��ی 
هر بیماری که به عنوان گردش��گر س��لامت در 
بیمارس��تان های خصوص��ی و دولتی بس��تری 
می شود، در این س��امانه ثبت می شود، این اقدام 
باعث انجام برنامه ریزی های موثر می شود چراکه 
در این زمینه اطلاعات دقیقی وجود نداش��ت و با 

خلأ اطلاعاتی روبه رو بودیم.« 
معاون درمان وزیر بهداش��ت ادام��ه داد: »قدم 
دیگر، اعتباربخش��ی و رتب��ه دادن به بخش های 
پذیرش گردشگر سلامت اس��ت. در این صورت، 
زمانی که فردی برای دریافت خدمات بهداش��ت 
و درم��ان به ای��ران س��فر می کن��د، می داند که 
به کجا برای دریافت خدمات درمانی برود و کدام 

بیمارستان کیفیت لازم را دارد.«
او درب��اره این که نح��وه اطلاع رس��انی در این 
زمین��ه چگونه اس��ت، گفت: »سال گذش��ته به 
دانشگاه های علوم پزشکی آیین نامه اعتباربخشی 
را اعلام کردیم و استانداردهای بخش های پذیرش 
گردشگر سلامت را به آنها ابلاغ کردیم و برای این 
استانداردها 6ماه زمان تعیین شد تا بیمارستان ها 

آن را تکمیل و کمبودها را جبران کنند.«
او با اش��اره ب��ه دادن مجوز ب��رای آژانس های 
مسافری جهت جذب گردشگر س��لامت، ادامه 
داد: »دادن مج��وز ب��ه آژانس های گردش��گری 
سلامت، اقدام دیگر در حوزه گردشگری سلامت 
است. این موسسات مراکزی هستند که در زمینه 

نقل وانتقال و جذب بیمار فعالیت دارند.« 
براساس اعلام او، به همین منظور کمیته ملی 
متش��کل از وزارت امورخارجه، وزارت بهداشت، 
سازمان گردشگری و نظام پزش��کی در ماه های 
پایانی  سال گذش��ته تش��کیل ش��د و آیین نامه 

تأسیس و اداره این موسسات به تصویب رسید.
آقاجانی افزود: »به این ترتیب برای نخستین بار 
وحدت رویه در حوزه جذب گردش��گر س��لامت 
رخ داد چراکه اختلاف نظر زی��ادی در این زمینه 
وجود داشته اس��ت، بنابراین مراکز و آژانس های 
گردشگری سلامت براساس این ضوابط فعالیت 
خواهند ک��رد.« مع��اون درمان وزیر بهداش��ت 
درمورد انجام اعم��ال پیوند اعضا به اتباع خارجی 
نیز در راستای این برنامه گفت: »براساس مصوبه 
ش��ورایعالی پیوند، پیوند اعضا ب��ه اتباع خارجی 
درحال حاض��ر ممنوع اس��ت و در م��وارد کاملا 
استثنایی، اختیار به شخص وزیر داده شده تا در 

این موارد تصمیم گیری کند.«

معاون پرستاری وزارت بهداشت خبر داد:  

 45 برنامه وزارت بهداشت
 برای پرستاران

ش�هروند| معاون پرستاری وزارت بهداشت از 
آغاز تربیت 10هزار بهیار خبر داد و گفت: »امسال 
حدود 45 برنامه کاری در حوزه پرستاری داریم.« 
محمد میرزابیگی درباره برنامه های امسال وزارت 
بهداشت در حوزه پرستاری به ایسنا گفت: »برای 
سطح جامعه ما دو برنامه بس��یار برجسته داریم. 
یکی از این برنامه ها توس��عه بح��ث مراقبت های 
پرستاری در س��طح جامعه و منازل است که قبلا 
وجود داشته اما عملکرد آن،  شرح وظایف، تعرفه ها 
و نظارت ها در ای��ن زمینه ضعیف بوده اس��ت.« 
معاون پرس��تاری با بیان این که بخش��نامه های 
این برنامه نوش��ته ش��ده و ب��ه زودی کارهای آن 
انجام می گی��رد، ادامه داد: »بحث بعدی توس��عه 
اندیشه ای به نام» پرس��تاران پرک تیشنر« است؛ 
یعنی پرس��تارانی که لزوما در درجات تحصیلی 
کارشناسی ارشد و دکترا نیستند، اما با گذراندن 
دوره های کوت��اه مدت 4 تا 6ماه��ه می توانند در 
عرصه هایی تس��لط پیدا کرده و در سطح جامعه 

فعال شوند.«
به گفت��ه میرزابیگ��ی به طورکل��ی ب��رای این 
پرستاران 15دوره را تعریف کردیم که امیدواریم 
امس��ال بتوانیم 5دوره را در عرصه های مورد نیاز 
مثل سرطان، گوارش، سالمندی و... ایجاد کنیم. 
بنابراین این دو کار، دو نمونه از برنامه هایی است که 

در سطح جامعه و برای مردم خواهد بود.
میرزابیگی به تربیت 10هزار بهیار هم اشاره کرد 
و گفت: »اتفاقی که در عرصه کمک پرستاران یعنی 
رده هایی مثل بهیاری و کمک بهیار افتاد، این بود 
که ما درحال حاض��ر تربیت 10 هزار بهیار را کلید 
زده و آغاز کرده ایم. ش��ورای تخصصی نیز در این 
زمینه در معاونت پرس��تاری تشکیل دادیم که بر 
جاهایی که درخواس��ت تربیت و آموزش بهیاری 
می دهند نظ��ارت خواهد کرد ب��ه این صورت که 
توان آنها را س��نجیده و اگر واجد شرایط باشند به 
آنها مجوز می دهد.« او مدت این دوره ها را یکساله 
عنوان کرد و اف��زود: »امیدواریم ای��ن کار به رفع 
کمبود نیرو در عرصه کمک پرستار که در گذشته 
وجود داشته اما به تدریح حذف شدند، کمک کند. 
این برنام��ه نیاز به اعتبار ن��دارد و با کمک بخش 
 خصوصی انجام می شود. چارچوب این برنامه ها 
به صورت مشخص دیده شده و برنامه ریزی های 

آن انجام شده است.«

در همایش خیرین مدرسه ساز مطرح شد:  

نگرانی استاندار تهران از ورود موادمخدر به مدارس

مسئول زیستگاه های آبی آذربایجان غربی مطرح کرد:  

احتمال بروز بیماری های نوظهور در حوزه دریاچه ارومیه
   زندگی 5 میلیون نفر به دریاچه ارومیه وابسته است
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ش�هروند|  اس��تاندار تهران در دی��دار با خیرین 
مدرسه س��از از آنها خواس��ت تا برای مقابله ب��ا ورود 
موادمخدر به م��دارس به دولت کم��ک کنند چراکه 
آموزش و پ��رورش بودجه و امکانات کافی برای مقابله 

با این »بلای خانمانسوز« را ندارد. 
این نخس��تین بار نیس��ت که مس��ئولان دولتی از 
مصرف موادمخدر درمیان دانش آم��وزان ایرانی ابراز 
نگرانی می کنند اما نخس��تین بار اس��ت که یک مقام 
دولتی از خیران می خواهد بخش��ی از کمک هایشان 
برای مدرسه س��ازی را در اختیار آموزش وپرورش قرار 
دهند تا بتواند از محل این کمک ها با ورود موادمخدر 
به مدارس مقابله کند. حس��ین  هاش��می، اس��تاندار 
ته��ران در هفدهمین همایش خیرین مدرسه س��از، 
این پیش��نهاد را مطرح کرد و گف��ت: »درحال حاضر 
موادمخدر به م��دارس ورود کرده و آموزش وپرورش با 
وجود تمامی اقدامات خوبی که برای جلوگیری از این 
آسیب انجام داده اما بودجه و امکانات کافی برای مقابله 
با این بلا را نداش��ته و باید در این حوزه نیز خیرین به 

آموزش وپرورش کمک کنند.«
بحث اعتی��اد دانش آم��وزان در م��دارس، یکی از 
آس��یب های اجتماعی نوپدید در ایران اس��ت. از آن 
دسته آسیب هایی که البته هنوز مقامات دولتی برای 
به رسمیت نشناختن و انکار آن تلاش زیادی می کنند. 
به همین دلیل هم هس��ت که در س��ال های اخیر هر 
زمانی که بحث اعتیاد دانش آموزان در مدارس مطرح 
ش��ده، مس��ئولان وزارت آموزش وپرورش از درِ انکار 
درآمده اند. نه فقط علی اصغر فانی، وزیر فعلی آموزش و 
پرورش که سایر وزرا در دولت های پیشین هم در پاسخ 
به این موضوع که بحث اعتیاد در مدارس ایران چقدر 
جدی است، یک مضمون یکسان را با جملات متفاوت 
بیان کرده اند. همه آنها می گویند، ما دانش آموز معتاد 
نداریم بلکه معتادانی هستند که بیرون از مدارس در 
خانواده یا سایر فضاهای پرآسیب و جرم خیز، آلوده به 
موادمخدر شده اند و بعد به مدرسه آمده اند. این حرف 
آنها به این معناس��ت که در مدارس زمین��ه ای برای 
معتادش��دن دانش آموزان وجود ن��دارد. با همه اینها 
تأکید و توجه مسئولان دولتی در سمت های مختلف بر 
نگران کننده بودن مسأله اعتیاد در مدارس ایران، نشان 
می  دهد پش��ت پرده انکارها و مقاومت ها در مدارس، 
خبرهایی هست که عده ای می خواهند شنیده نشود. 
آخرین نمونه آن حرف های استاندار تهران در همایش 
خیرین مدرسه ساز است که شفاف اعلام کرده، درباره 
ورود موادمخدر به م��دارس نگرانی های جدی وجود 

دارد.
پیش از این دبیرکل س��تاد مبارزه با موادمخدر در 
نشستی خبری، آمار دانش آموزانی که تجربه مصرف 
شیشه داش��ته اند را 0/4  درصد اعلام کرد. در آمارهای 
پراکنده دیگری که به نقل از مس��ئولان و متصدیان 
حوزه موادمخدر در ایران اعلام شده اما مورد اتفاق ترین 
آمار، آماری است که دانش آموزان معتاد را بین 0/5 تا 

1/1 درصد اعلام می کند. 
سابقه اولین خبر رس��می درباره اعتیاد در مدارس 

ایران ام��ا ب��ه  س��ال 1387 بازمی گ��ردد؛ زمانی که 
محمدرضا جهانی، قائم مقام دبیرکل وقت ستاد مبارزه 
با موادمخدر از وج��ود 30 هزار دانش آم��وز معتاد در 
مدارس کشور خبر داد. آمار اعلام شده، براساس شمار 
دانش آموزان خودمعرف بود و بنابراین دانش آموزانی 
که تمایل به ترک نداش��تند در آن لحاظ نشده بودند. 
از س��وی دیگر به گ��واه طرح شیوع شناس��ی مصرف 
موادمخدر که در سال 1390 انجام شد، میزان مصرف 
مواد در گروه سنی 15 تا 19 سال معادل 13.56درصد، 
گروه سنی 20 تا 24 سال معادل 16.83 درصد، 25تا 
29 سال معادل 14.32 درصد اس��ت و باقی مانده این 
رقم به گروه های س��نی 30 تا 64 سال اختصاص دارد. 
طبیعی است که گروه س��نی 15 تا 19 ساله هایی که 
در این آمار به آنها اشاره شده ، در سن تحصیل هستند 
که ممکن است در مدارس کشور مشغول به تحصیل 

باشند یا نباشند.
آنچه در س��ال های اخیر درباره اعتیاد دانش آموزان 
در مدارس مطرح می ش��ود، البته نگران کننده است 
اما رویکرد آن دس��ته مس��ئولانی که تلاش می کنند 
با انکار موض��وع اعتی��اد در مدارس ش��رایط موجود 
مدارس ای��ران را بهتر از آنچه هس��ت توصیف کنند، 
به اعتقاد کارشناس��ان، نه تنها کمکی به حل موضوع 
نمی کند که زمینه را برای افزایش بیش��تر این آسیب 
در مدارس فراهم می کند چراکه ش��فاف نبودن وضع 
موجود و بس��تن کانال ه��ای اطلاع رس��انی موجب 
می شود که این آسیب مجال بیش��تری برای توزیع و 
گسترش در مدارس کشور داشته باش��د. آن طور که 
»مهدی بهلولی«، معلم یکی از دبیرستان های تهران 
و از فع��الان صنفی معلمان به »ش��هروند« می گوید، 
این که آی��ا دانش آموزان در مدارس معتاد ش��ده اند یا 
این که بیرون از مدارس معتاد شده اند و حالا به مدرسه 
آمده ان��د، موضوع اصلی بحث نیس��ت و این چیزی از 
مس��ئولیتی که نظام آموزش و پرورش کشور در قبال 
این دانش آموزان برعه��ده دارد، کم نمی کند. او ادامه 

می دهد: »اگر در مدارس تعدادی از دانش آموزان دچار 
اعتیاد شده اند، مس��أله و مشکل آنها با این که بگوییم 
دانش آموز معتاد نداریم، حل نمی ش��ود. واقعیت این 
اس��ت که دانش آموز به یکبار معتاد نشده و نمی شود 
حالا اگر به هر دلیلی معتاد شده باید از ادامه این اعتیاد 
جلوگیری کرد اما متاس��فانه در مدارس ما نشانه های 
چندانی برای شناس��ایی این آس��یب در بچه ها دیده 
نمی شود و در بسیاری از موارد حتی اگر دانش آموزانی 
با چنین مختصاتی هم شناس��ایی ش��وند، اقدامات 

موثری برای کمک به آنها انجام نمی شود.«
در نگاه آموزش وپرورش، دانش آموز معتاد نمی تواند 
به مدرس��ه برود و در هر مدرس��ه ای ک��ه اعتیاد یکی 
از دانش آم��وزان اثبات ش��ود، این اتف��اق پایانی برای 
ادامه تحصی��ل او در م��دارس عادی و در کنار س��ایر 
دانش آموزان خواهد ب��ود. موافقان ای��ن اقدام یعنی 
کسانی که از اخراج دانش آموزان معتاد از مدارس دفاع 
می کنند، معتقدند که این راه درس��تی است چراکه 
حضور چنین دانش آموزانی در مدارس ممکن اس��ت 
سایر دانش آموزان را هم در خطر قرار دهد. اما منتقدان 
می گویند، اخراج کردن چنین دانش آموزانی از مدارس 
به مثابه پاک کردن مسأله و اقدامی سلبی است که عملا 
موجب می ش��ود، دانش آموزی که دچار اعتیاد شده 
به دلیل طرد شدن از جامعه به ورطه ای بیفتد که دیگر 

به سادگی قابل بازگشت نباشد. 
 به گفت��ه س��عید صفاتی��ان، مدیرعامل موسس��ه

 دانش اعتیاد و روانشناسی، تقریبا همه دانش آموزان 
معتاد به علت وضع خاص روانی و جسمی ش��ان پس 
از مدتی دچار افت تحصیلی می شوند، نمره ها که کم 
شود، سرزنش ها که در مدرس��ه بالا بگیرد، غیبت ها 
ک��ه طولانی ش��ود، آنها به هرح��ال پ��س از مدتی از 
مدرس��ه خداحافظی می کنند اما آموزش وپرورش به 
مس��ئولیتش برای پیگیری وض��ع دانش آموزانی که 
ناگهان مدرس��ه را ترک می کنند، رسیدگی نمی کند 
و ترجیح می دهد، ندیده ش��ان بگیرد حال آن که اگر 

مشاور و مددکاری در مدرسه حاضر باشد، وظیفه دارد 
وضع دانش آموزان ترک تحصیلی را به سرعت بررسی 

کند و آنها را به مدرسه برگرداند.  
تاکنون مسئولان س��تاد مبارزه با موادمخدر بیش 
از سایر دس��تگاه هایی که در حوزه اعتیاد و موادمخدر 
در ایران کار می کنن��د، درباره آس��یب نوپدید اعتیاد 
در مدارس شفاف س��ازی کرده اند. این ک��ه اعتیاد در 
مدارس ایران گریبان شماری از دانش آموزان را گرفته، 
موضوعی اس��ت که از نگاه مسئولان س��تاد مبارزه با 
موادمخدر تردیدی درباره آن وجود ندارد. مس��ئولان 
این س��تاد بارها اعلام کرده اند ک��ه منتظرند اقدامات 
جدی برای پیش��گیری و مقابله با اعتی��اد در مدارس 
از س��وی آموزش وپرورش آغ��از ش��ود. تازه ترین این 
اظهارنظرها مربوط به دو روز پیش اس��ت که علیرضا 
جزینی، قائم مقام دبیرکل س��تاد مبارزه با موادمخدر 
با بیان این که از ش��یوع اعتیاد بین دانش آموزان نگران 
هستیم، گفت: »توقع ما در حوزه آموزش وپرورش بیش 
از این اس��ت و مدیران و معلمان در موضوع آگاه سازی 
حرف اول را می زنند.« ستاد مبارزه با موادمخدر پیش 
از این هم نتایج یک تحقیق را منتشر کرده بود که نشان 
می داد، 67 درصد دانش آموزان مصرف کننده موادمخدر 
نخستین تجربه خود را از مدارس آغاز کردند. از سوی 
دیگر آنها می گویند که این ستاد سالانه برای پیشگیری 
از سوءمصرف موادمخدر بودجه ای را به وزارت آموزش و 
پرورش می دهد اما هیچ وقت به دست مدیران مدارس 
نمی رسد، این هم بدان علت اس��ت که وزارت آموزش 
و پرورش آن ق��در مش��کل دارد که این بودج��ه را در 
موضوعات دیگر هزینه می کند. براساس گزارش های 
ستاد مبارزه با موادمخدر و آخرین غربالگری که در سال 
89 انجام شده، مدارس اس��تان های مازندران، تهران، 
گیلان، کرمانشاه و کردستان از نظر تعداد دانش آموزان 
معتاد، وضع خطرناکی دارند. در س��ال های اخیر طرح 
شیوع شناس��ی اعتیاد در مدارس هم به اجرا گذاشته 
شده است، طرحی که ستاد مبارزه با موادمخدر مجری 
آن است و به گفته مسئولان این ستاد، با پایان فرآیند 
غربالگری می توان اعلام کرد که چه تعداد دانش آموز 
معتاد در کش��ور وجود دارد. قرار بود نتایج این تحقیق 
تا پایان  سال گذشته اعلام ش��ود؛ نتایجی که احتمالا 
تصویر دقیق تری از وض��ع اعتیاد در م��دارس ایران و 
تعداد دانش آموزان معتاد است و آمار و اطلاعات موجود 
 را 5 سال پس از آخرین طرح مش��ابه )سال 89( به روز 

خواهد کرد. 
حرف های اخیر استاندار تهران و هشدارهای مکرر 
مسئولان س��تاد مبارزه با موادمخدر درباره اعتیاد در 
مدارس ایران و اخباری که با فراوانی بیش��تری درباره 
موضوع اعتیاد در مدارس منتش��ر می ش��ود، اگرچه 
ممکن اس��ت از یک طرف بر نگرانی خانواده ها درباره 
وضع بچه هایش��ان که به مدرس��ه می روند، بیفزاید 
اما در عین حال نش��ان می دهد، اعتی��اد در مدارس و 
بین دانش آموزان آن قدری پیش��رفت داشته که حالا 
مسئولان دولتی از تریبون های مختلف اعلام می کنند 

که درباره رواج اعتیاد در مدارس ایران نگرانند. 

شهروند| سایه خشک شدن و تبدیل شدن به دشت 
نمک، هنوز از سر دریاچه ارومیه دور نشده که احتمالی 
جدید به نگرانی در این حوضه آبریز تبدیل شده است. 
نگرانی از بروز بیماری های نوظه��وری که اگر دریاچه 
خشک شود، بلای جان زیس��ت مندان منطقه خواهد 
ش��د. بلایی که در س��ال های اخیر با افزایش غبارهای 
نمکی و احتمال بروز بیماری هایی مرتبط با این غبارها 
همچون بیماری های ریوی، خود را قریب الوقوع نشان 
داده اس��ت. علیرضا سیدقریش��ی، کارشناس مسئول 
زیس��تگاه های آبی اداره کل آذربایجان غربی دراین باره 
می گوی��د: »درص��ورت خشک ش��دن دریاچه ارومیه 
احتمال بروز یک سری بیماری های ریوی و نوظهور در 

این حوضه آبی وجود دارد.«
او در حاشیه بازدید از سایت توسعه کشاورزی پایدار 
در حوض��ه دریاچه ارومیه در جمع خبرنگاران، توضیح 
می ده��د ک��ه »در 30 تا 40 س��ال گذش��ته به دلیل 
سوءمدیریت در منابع آبی و کاهش بارندگی و افزایش 
دما، شاهد تغییر در اکوسیستم دریاچه ارومیه شدیم. 
از اواخر ده��ه 70 وارد ی��ک دوره کاه��ش بارندگی و 
خشکسالی ش��دیم که برخی از کارشناسان معتقدند، 
زمان شروع بحران دریاچه از این دهه است اما واقعیت 
این است که کاهش بارندگی سبب کم شدن روان آب ها 
به سطح دریاچه ارومیه شد.«  قریشی با اشاره به این که 
در 18 سال گذشته میزان متوسط ورودی آب به دریاچه 
ارومیه 2.4 میلیارد مترمکعب بوده است، می گوید: در 
س��ال های پیش از این، میزان ورودی آب 4.9 میلیارد 
مترمکعب بود، به عبارتی در چند س��ال گذشته حدود 
300 میلیون مترمکع��ب آب ورودی به دریاچه ارومیه 
کاهش یافته اس��ت. هرچقدر منابع آبی کاهش یافت، 
سطح زیرکش��ت افزایش یافت که این مسأله موجب 

ش��د آب ورودی به دریاچه ارومیه در حد بس��یار زیاد و 
محسوس کاهش یابد که همزمان با آن نیز افزایش دما و 

تبخیر را نیز شاهد  هستیم.« 
او تأکید می کند که »در صورت خشک شدن دریاچه 
ارومیه قطعا با مشکلاتی مانند بروز گرد و غبار نمک از 
سطح دریاچه، کاهش شدید سطح آب های زیرزمینی 
و احتمال بروز بیماری های نوظهور مواجه خواهیم شد. 
همچنین به علت خشک شدن س��طح دریاچه، جزایر 
موجود در آن به هم متصل ش��ده اند بنابراین احتمال 
دارد حیات وحش موجود در این جزایر خارج ش��وند و 

شرایطی بحرانی را در منطقه ایجاد کنند.«
کارش��ناس مس��ئول زیس��تگاه های آبی اداره کل 
آذربایجان غربی با اش��اره به این که درحال حاضر سطح 
تراز اکولوژیک دریاچه )حداقل تراز آب دریاچه(  هزار و 

274 متر از سطح آب های آزاد است، یادآوری می کند 
که »این سطح درحال حاضر 3.46 متر کمتر از این تراز 
اکولوژیک قرار دارد. البته با یک سری اقدامات انجام شده 
و میزان بارندگی امس��ال س��طح تراز آب دریاچه ثابت 

مانده است.«
 وابستگی زندگی 5 میلیون نفر

 از دریاچه ارومیه 
از روزی ک��ه غبارهای نمکی بلند ش��د و زمین های 
اطراف دریاچه روبه شوری گذاشت، بسیاری از مسئولان 
منطقه ای، کارشناس��ان محیط زیست و حتی اعضای 
ستاد احیای دریاچه ارومیه هشدار را شروع کردند که اگر 
وضع بحرانی دریاچه ارومیه به همین صورت ادامه یابد، 
میلیون ها نفر از ساکنان اطراف آن مجبور به مهاجرت 
می شوند. ساکنان حاشیه ای دریاچه و حتی کیلومترها 

دورت��ر از دریاچه به دلیل به خطر افت��ادن فرصت های 
شغلی، معیشت و سلامتی ش��ان باید کوله بار را جمع 
کرده و به جایی مهاجرت کنند ک��ه از غبارهای نمکی 
درامان بمانند. به گزارش ایرنا، مدیرملی پروژه حفاظت 
از تالاب های ایران هم در بازدید از سایت های کشاورزی 
توسعه پایدار با بیان این که 5 میلیون نفر از دریاچه ارومیه 
منتفع می شوند، هش��دار می دهد: »در صورت از بین 
رفتن کامل این دریاچه، این ظرفیت نیز از بین می رود.« 
محسن سلیمانی روزبهانی با اش��اره به این که زمانی 
که یک تالاب از بین برود، قطعا فرصت های معیش��تی 
و ش��غلی زیادی از بین م��ی رود، ادام��ه می دهد: »در 
تلاش هس��تیم برای مدیریت مناطق حفاظت شده و 
بخش های تالابی از رویکرد س��نتی به سمت جامع نگر 
و پیش��رفته حرکت کنیم، برای رسیدن به این موضوع 
باید سازمان ها و دست اندرکاران مختلف درقالب برنامه 
جامع مدیریت در کنار هم قرار گیرند.« او به نقش موثر 
مردم در حفاظ��ت از تالاب ها و احی��ای دریاچه ارومیه 
اشاره می کند و فراهم کردن زمینه برای مشارکت مردم 
در فرآیند احیای دریاچه ارومیه را از اهداف اصلی طرح 

توسعه پایدار در حوضه آبریز این دریاچه می داند.
او ادامه می دهد: »از این رو درصدد اجرای طرح توسعه 
کشاورزی پایدار در حوضه آبریز دریاچه ارومیه هستیم 
که در این طرح جوامع محلی، دولت، بخش خصوصی، 
نهادهای مردمی و برخی س��ازمان های بین المللی در 
 کنار هم قرار می گیرند. در گام اول این طرح تلاش شد،

 41 روستا در س��طح 30 هزار هکتار و 13 هزار کشاورز 
درگیر شوند که موفقیت آمیز بود که در مرحله دوم این 
تعداد به 74 روستا رسیده است. البته 30 هزار هکتار در 
مقابل 500 هزار هکتار اراضی کشاورزی در منطقه زیاد 

نیست اما برای شروع قابل قبول است.« 

خبر

  استاندار تهران از خیرین مدرسه ساز خواست بخشی از کمک هایشان را در اختیار آموزش وپرورش قرار دهند 
تا با ورود موادمخدر به مدارس مقابله شود

روي خط خبر

معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد:  

 پرداخت یارانه به رسانه ها 
مشروط به ارایه لیست بیمه است

نشست دوره ای معاون مطبوعاتی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اس��لامی با خبرنگاران حوزه رسانه، پیش 
 از ظه��ر دیروز در س��اختمان معاونت مطبوعاتی

 برگزار شد.
به گزارش ایسنا، حسین انتظامی درباره دغدغه 
خبرنگاران درمورد بیمه، با اشاره به اطلاعیه ابتدای 
اردیبهشت ماه این معاونت به 3راهکار اصلی برای 
بیمه خبرنگاران اشاره کرد و گفت: با توجه به این که 
بیمه خبرنگاران در قانون برعهده رسانه هاست و 
از آن جا که بیمه فعالان رس��انه از سوی رسانه ها، 
هزینه های��ی را بر آنه��ا تحمیل می کن��د، یارانه 
بیمه خبرنگاران در  سال 93 به رسانه ها پرداخت 

شد.
معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد توضیح داد: در  سال 
94 دو اتفاق تازه درخصوص یارانه رس��انه ها رخ 
داده و آن این که اولا، نصاب رس��انه ها درخصوص 
بیمه خبرنگاران کمتر شده تا رسانه های بیشتری 
به بیمه کردن خبرن��گاران اق��دام کنند و رغبت 
بیش��تری به این موض��وع مهم نش��ان بدهند و 
ثانیا، پرداخت یارانه به رس��انه ها، مشروط به ارایه 
لیست بیمه ای از سوی آنهاس��ت و اگر رسانه ای 
هیچ لیس��ت بیمه ای ارایه ندهد، از دریافت یارانه 

مطبوعات هم محروم خواهد شد.
انتظامی تأکید ک��رد: بازپرداخت کامل فیش 
پرداختی رس��انه ها به تأمی��ن اجتماعی که هم 
سهم خبرنگار و هم سهم رسانه را دربر می گیرد، 
با هدف تشویق رس��انه ها درخصوص بیمه کردن 
خبرنگاران اتفاق افتاده که در س��ال 93 اعتباری 
بالغ بر 4 میلیارد تومان دراین خصوص به رسانه ها 

پرداخت شد.
مع��اون وزیر ارش��اد ب��ا اش��اره به سیاس��ت 
پوش��ش بیمه ای دولت یازدهم، درباره دو راهکار 
دیگر ای��ن وزارتخانه درم��ورد بیمه خبرنگاران از 
دریافت کارت حرفه ای روزنامه نگاری از کمیسیون 
تخصصی صدور کارت روزنامه ن��گاری و ثبت نام 
مجدد در صندوق اعتباری هنر درقالب »فعالان 
غیرحرفه ای« نام برد و گف��ت: دریافت کنندگان 
کارت حرف��ه ای روزنامه نگاری علاوه بر بیمه پایه، 
بیمه تکمیلی ش��ان نیز برعهده وزارت ارش��اد و 
صندوق اعتباری هنر اس��ت، همچنین آن دسته 
از فعالان رس��انه که در این دو گروه جایی ندارند، 
می توانند با مراجعه به سایت صندوق اعتباری و 
ثبت نام مجدد به عنوان خبرن��گار غیرحرفه ای از 

پوشش بیمه ای صندوق بهره مند شوند.
انتظامی اضافه کرد: در بسته حمایتی رسانه ها 
اعلام ش��ده و این جزو سیاس��ت های دولت نیز 
هس��ت که دول��ت بیمه تکمیلی خبرن��گاران را 
تأمین کند، ب��ر همین اس��اس، خبرنگارانی که 
بیمه پایه هستند، می توانند از تسهیلات صندوق 
اعتباری هنر برای بیمه تکمیلی اس��تفاده کنند. 
همچنین در بسته حمایتی  س��ال 94 پرداخت 
یارانه بیمه تکمیلی را نیز در دستورکار خود قرار 
داده ایم. او افزود: با اعلام آمادگی »بیمه سلامت« 
ب��رای بیمه کردن فعالان مطبوعاتی، آن دس��ته 
از اف��رادی ک��ه از طری��ق رسانه هایش��ان بیمه 
نشده اند، به ویژه افرادی که میزان همکاری شان 
با یک رسانه مشخص به حدی نیست که در زمره 
همکاران اصلی آن رسانه قرار بگیرند، می توانند از 
این طریق اقدام کنند. این افراد می توانند به سایت 
بیمه سلامت مراجعه و برای انجام بیمه، نام نویسی 
کنند تا بعد از اس��تعلامات لازم از وزارت ارشاد و 
س��ازمان تأمین اجتماعی، بیمه شوند. با کمک 
وزارت رف��اه، بیمه این افراد رایگان می ش��ود و با 
همراهی س��ازمان تأمین اجتماعی و بازپرداخت 
مابه التف��اوت توس��ط خ��ود فرد یا مس��یرهای 
جایگزین، موضوع بازنشس��تگی ای��ن افراد نیز 

سامان می گیرد.

معاون وزیر آموزش وپرورش:  

 وجود مدارس دونوبته
 خلاف قانون است

 ایسنا| اس��تان تهران دارای بیشترین مدارس
 دو ش��یفته در سراسر کشور اس��ت و بیشترین 
تخری��ب و نوس��ازی م��دارس نیز تاکن��ون در 
 اس��تان تهران و خصوصا در ش��هر تهران صورت

 گرفته است.
مرتضی رئیس��ی، رئیس س��ازمان نوس��ازی 
مدارس کشور، با اعلام این مطلب در هفدهمین 
همایش خیرین مدرسه ساز تصریح کرد:   برگزاری 
این دس��ت همایش ها در س��طح شهرستان ها، 
مراکز اس��تان ها و همچنین در س��طح کش��ور 
الزامی است زیرا به رغم تمامی اقداماتی که وزارت 
آموزش وپرورش و همچنین همه دولت ها در نظام 
جمهوری اسلامی داش��ته اند، همچنان نیازمند 

مشارکت خیرین هستیم.
معاون امور عمران��ی وزی��ر آموزش وپرورش، 
ادامه داد: هنوز هم دانش آموزان نیازمند فضاهای 
استاندارد آموزشی هستند زیرا شاهد آن هستیم 
که در برخ��ی از مناط��ق به ویژه اس��تان تهران، 
مدارس دونوبته وجود دارد و این خلاف استاندارد 
اس��ت. او افزود: مدارس دوشیفته در حاشیه شهر 
تهران و شهرستان های اس��تان تهران به واسطه 
ازدیاد جمعیت مهاجر و همچنین جوان بودن این 
جمعیت، زیاد است و ما شاهد تراکم دانش آموز در 
این مناطق هستیم. رئیس��ی اظهار کرد: درحال 
حاضر از نظر اس��تانداردهای مربوط به تجهیزات 
آموزشی با آنچه مطلوبمان اس��ت، فاصله داریم 
 و بای��د در جهت رفع کمبوده��ا با کمک خیرین

 گام برداریم.
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